
CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

REFERAT
for mødet den 30.08.2023, kl. 18:30 i Beboerhuset, Dronningensgade 34

1. Åben Spørgetid (2023-0334831) 2
2. Referat og godkendelse af dagsorden (2023-0275527) 3
3. Høringssvar om megaeventstrategi (2023-0329518) 5
4. Indførelse af turistskat i København (2023-0347165) 9
5. Tagcafé på NH Collection, Ørkenfortet (2023-0347985) 11
6. Evaluering af Københavnerpicnic, den 11. juni 2023 (2023-0347762) 14
7. Høringssvar om navn til ny vej til Lynetteholm (2023-0338069) 16
8. Transport af jord fra Nordhavn til Lynetteholm (2023-0347860) 18
9. Høringssvar om bylivsgadeprojekt: Skitseforslag for Andreas Bjørns Gade

(2023-0335033)
20

10. Høringssvar om bylivsgadeprojekt: Skitseforslag for Dronningensgade
(2023-0334978)

24

11. Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2023-0338138) 28
12. B-sag: Puljeansøgninger, august 2023 (2023-0314878) 30
13. B-sag: Tilsagnet om støtte til udgivelse af bogen ”Unge Ord fra Christianshavn”

(2023-0296278)
35

14. B-sag: Tovholder til lokaludvalgets Torvegruppe (2023-0336193) 37
15. B-sag: Kommissorium for Info/event-gruppen (2023-0335051) 38
16. B-Sag: Udkast på borgerpanelsundersøgelse om sociale- og sundhedsmæssige

forhold (2023-0347207)
40

17. B-sag: Samarbejde med Indre By om initiativer vedr. Stormflodssikring
(2023-0347562)

42

18. B-sag: Havnens Pris 2023 (2023-0265550) 44
19. B-sag: Høringssvar om kommunens budget for 2024 (2023-0329535) 46
20. B-sag: Godkendelse af høringssvar vedr. ansøgning om ændring af ensretning på

Galionsvej samt dynamiske svingforbudstavler (2023-0336554)
48

21. B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, august 2023 (2023-0327775) 50
22. Meddelelser (2023-0348644) 52
23. Eventuelt (2023-0348657) 54

Om Christianshavns Lokaludvalgs møde den 30. august 2023 (2023-0326132) 55



CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

1.  Åben Spørgetid (2023-0334831)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

 

1. Orientering om Christianias Sundhedshus ved Niels Balling 

Beslutning
Niels Balling orienterede om Christianias Sundhedshus og deres arbejde, herunder et ønske om at
udvikle deres hjemmeside.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsorden (2023-0275527)

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter referatet af mødet den 21. juni 2023.

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 21. juni 2023. Endvidere skal
lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat drøftes og eventuelle rettelser noteres. 

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet

Videre proces

Intet

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg godkendte referat fra mødet den 21. juni 2023.

2. Christianshavns Lokaludvalg godkendte dagsorden formødet med flg. ændringer:
- Tillægsdagsorden med nyt dagsordenspunkt T1: Udtalelse om lukning af Pusher Street behandles
efter dagordenspunkt 10
- B-sag dagsordenspunkt 12, ansøgning fra Christianias Sundhedshus, hæves til behandling som
A-punkt og
- B-dagsordenspunkt 16, Udkast til borgerpanelundersøgelse om sociale og sundhedsmæssige
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forhold hæves til A-sag.
- De resterende ansøgninger i B-sag dagsordenspunkt 12 blev indstillingerne godkendt og 
- De øvrige B-sager, dagsordenspunkter 13,14,15,17,18,19,20 og 21, blev indstillingerne godkendt.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

3.  Høringssvar om megaeventstrategi (2023-0329518)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Økonomiforvaltningen om kommunens
megaeventstrategi.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret til Økonomiforvaltningen om
kommunens megaeventstrategi, der ses i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Med mail den 26. juni 2023 har Økonomiforvaltningen bedt lokaludvalget om et høringssvar vedr. et
forslag til kommunens eventstrategi. Se forslaget i bilaget. Svarfristen er den 1. september 2023.

Økonomiforvaltningen har bedt om, at høringssvaret struktureres omkring følgende overskrifter:

• Megaevents i tråd med byens DNA

Megaeventstrategien definerer Københavns DNA som værtsby for megaevents. Københavns
Kommune ønsker at sikre, at byens DNA afspejler sig i de megaevents, der afholdes i byen. Både ift.
hvilke events byen er vært for, og hvor og hvordan de afholdes. I bedes komme med input til,
hvordan Københavns Kommune kan arbejde for, at megaevents der bliver afholdt i byen, kan leve op
til byens DNA og være værdiskabende på kort og langt sigt for byen og dens borgere.  

• Inddragelse af byens aktører

Der er med megaeventstrategien fokus på at styrke den politiske involvering i arbejdet med
megaevents, ligesom der skal nedsættes tematiske vidensgrupper, der skal understøtte arbejdet. I
bedes komme med input til, hvordan Københavns Kommune kan sikre en god inddragelse og dialog
med byens relevante aktører.

• Øvrig input til initiativerne under megaeventstrategien

Ifm. megaeventstrategien er der udarbejdet et bilag, der uddyber de konkrete initiativer under
strategien. Hvis I har input, der ikke er dækket af de ovenstående tre temaer, og som relaterer til
Københavns Kommunes ansvarsområde ift. planlægning og afvikling af megaevents i byen, så bedes
I tilføje dem herunder.
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Løsning

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge foreslår følgende høringssvar:

"Christianshavns Lokaludvalg er blevet bedt om at afgive et høringssvar vedr. Københavns
Kommunes Megaeventstrategi.

Lokaludvalget har følgende bemærkninger:

Megaevents i tråd med byens DNA

Det er vigtigt og prisværdigt, at megaevent-strategien har fokus på, at events skal være i tråd med
byens DNA. Det falder ”helt i tråd” med lokaludvalgets indstilling til events. Derfor er det også vigtigt
at fremhæve, at nogle af de megaevents, der indtil videre har været afholdt eller har været i
støbeskeen, ikke alle har haft afsæt i byens DNA. Således var planerne om Formel 1 i København
ikke i tråd hermed, og initiativtagerne valgte da også at trække stikket og aflyse projektet. Tour de
France start i København i 2022 faldt i højere grad indenfor rammerne af byens DNA, ligesom
maraton, ironman, Royal Run og svømning rundt om Christiansborg også stemmer overens med
Københavns kultur- og fritidsliv. København som afvikler af såvel jazz- som operafestival om
sommeren giver ligeledes god mening, ligesom København som arkitekturhovedstad og vært for
arkitekturfestival falder indenfor rammerne af københavnernes interessesfære.

Så det er supervigtigt, at den enkelte københavner kan se sig genspejlet i eventene, da de alt andet
lige ofte skaber store udfordringer for afvikling af borgernes liv og færden i byen. Flertallet af
eventene kræver trafikomlægninger for såvel kollektiv- som person-trafik. Det gør sig gældende for
cykel, gående, bilister og bus-trafik. Ikke mindst Christianshavn bliver påvirket, idet bus 2A, som har
endestation ved Refshaleøen gentagne gange omlægges, således at der ikke køres gennem
Prinsessegade, men i stedet via Kløvermarken. I det hele taget er trafikken til og fra Refshaleøen
steget markant, hvilket navnlig i sommerhalvåret giver store udfordringer, når over 2 millioner
mennesker transporterer sig igennem området for at besøge Københavns efterhånden største
turistattraktion, Reffen på Refshaleøen. Dette udgør i sig selv en sommer-mega-event hvert år, som
ikke er hverken iscenesat eller understøttet af megaeventstrategien, men som ikke desto mindre
skaber udfordringer for christianshavnerne.

Lokaludvalget har overfor Teknik & Miljøforvaltningen udtrykt sin bekymring for til og
frakørselsforholdene til f.eks. Operaen? P.t. er Værftsbroen lukket fra 20 til 06 hver nat, og angiveligt
var tilkørselsvejen via Refshalevej ligeledes spærret på et tidspunkt. Infrastrukturen på
Christianshavn egner sig ikke ligefrem til mega-events.

Inddragelse af byens aktører

Lokaludvalget kan kun understøtte, at man i videst muligt omfang inddrager byens aktører i
planlægning, afvikling og opfølgning på megaevents. Lokaludvalgene og de undergrupper, der
arbejder i forlængelse heraf, kunne tilføre ekspertise og lokalkendskab, kunne berige og tilføre
eventene kvalitet og opbakning i langt højere grad, end det sker p.t.. Lokaludvalgene repræsenterer
hver sin bydel og er forankret i bydelens liv og befolkning. Derfor kunne man med fordel bruge
udvalgene og undergrupper som strategiens forlængede arm. Men omvendt burde man så også i
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højere grad respektere og anvende lokaludvalgenes fingerspidsfornemmelse for, hvad der giver
menig i den enkelte bydel og inddrage dem i såvel høring, planlægning som afvikling og ikke mindst
evaluering af mega-events.

Øvrige input til initiativerne under megaeventstrategien

Christianshavns Lokaludvalg beder Borgerrepræsentationen og Wonderful Copenhagen seriøst
overveje, hvor vidt man ønsker, at en megaeventstrategi skal tilføre yderligere turister til
Christianshavn og Indre by. Turismeudfordringen er naturligvis størst om sommeren, men
efterhånden er vinterhalvåret lige så turismeramt. Og det er ikke en overdrivelse at sige ”ramt”, idet
en tur fra Kongens Nytorv, via Nyhavn, over Cykelbroen, forbi Broens Gadekøkken og videre ud på
Reffen en varm sommerdag, må overbevise selv en tonedøv politiker eller
turist-erhvervs-kvinde/mand om, at byens kapacitet for turisme er nået og faktisk allerede
overskredet. Lokaludvalget har tilkendegivet dette tidligere og fremført det i forbindelse med dialoger
med Borgmester f. Teknik og Miljø Line Barfod. Tilbagemeldingen var, at man arbejder for at sprede
turisterne ud til andre bydele og forstadsområder. Dette kan lokaludvalget naturligvis kun bakke op
om, men det er ligesom om, at turisterne ikke har hørt eller forstået budskabet, idet mængden af
turister på Christianshavn og i Indre by kun stiger og stiger.

Lokaludvalget må derfor forbeholde sig sin støtte til den udsendte megaeventstrategi, hvis der ikke
samtidig tages højde for, at christianshavnerne fortsat skal opleve at bo i et lokalområde, som
afspejler deres kultur, hvor de involveres i udvikling af events samt, hvor fremkommeligheden i det
daglige ikke fortsat forringes.

Med venlig hilsen 

Asbjørn Kaasgaard,

forperson for Christianshavns Lokaludvalg"

Høringssvaret kan ses med linjenummerering i bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Økonomiforvaltningen.

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg godkendte høringssvar om megaeventstrategi med enkelte
præciseringer og tilføjelser om bl.a. Distortion og de mange aktiviteter på Refshaleøen

Bilag
1. Københavns Kommunes megaeventstrategi

Side 7

\Attachments\33819900-50954388-1.pdf


2. Bilag - konkrete initiativer
3. Indstilling og Økonomiudvalgets beslutning om megaeventstrategi - ikke på papir
4. Christianshavns Lokaludvalg om Megaeventstrategi (med linjenummerering)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

4.  Indførelse af turistskat i København (2023-0347165)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende, at der udarbejdes et brev til Teknik- og
Miljøforvaltningen om at undersøge lovgrundlaget for indførelse af turistskat i København. 

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender, at der udarbejdes et brev som sendes til Teknik- og
Miljøforvaltningen om at undersøge lovgrundlaget for indførelse af turistskat i København.  

Problemstilling

Lokaludvalget har i sine høringssvar vedr. udkast til Københavns Kommunes kommuneplanstrategi
og udkast til Københavns Kommunes erhvervsstrategi efterlyst mere konkrete og håndfaste initiativer
på turismeområdet.

På bagrund af dette har forperson Asbjørn Kaasgaard sendt et forslag til drøftelse i arbejdsgruppen
om Byplan, Trafik og Havn (BTH) om indførelse af turistskat i København, jf. løsningsafsnittet. 

Forslaget om at indføre turistskat i København kan dæmme op for følgerne af overturisme.

Arbejdsgruppen drøftede forslaget i sit møde den 22. august. 

Løsning

Christianshavns Lokaludvalg godkender, at der udarbejdes et brev som sendes til Teknik- og
Miljøforvaltningen om at undersøge lovgrundlaget for indførelse af turistskat i København.  

Baggrund for evt. indførelse af turistskat i København
Skatten skal regulere og modvirke overturisme og den skal reducere de negative virkninger af
turismen, såsom luftforurening og støj fra såvel fastboende som gæster.

Skatten skal også finansiere tjenester og faciliteter, der er af interesse for turister, såsom nedslidning,
rengøring og vedligeholdelse af gader, pladser og parker.

Turistskat er en afgift, der opkræves af turister, der overnatter på hoteller eller andre
overnatningssteder, eksempelvis campinggæster, Airbnb og krydstogtturister.
Skatten kan differentieres efter sæson og beliggenhed og den kan fastsættes som en fast eller
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procentuel afgift pr. person.
Der kan laves undtagelser/dispensationer for f.eks. børn under en bestemt alder.

Det kan være hotellets antal stjerner, der bestemmer turistskattens størrelse. Dvs. jo dyrere hotel, jo
mere turistskat. Ved B&B og vandrehjem betales der således mindre turistskat.

Turistskat er en udbredt praksis i Europa. Den første by i Europa, der indførte en turistskat, var
Venedig i 2011. Ifølge en undersøgelse fra European Travel Commission opkræver over 500 byer og
regioner i Europa turistskat. Turistskattens størrelse varierer fra by til by, men ligger typisk mellem 1
og 5 euro pr. nat.

Her er nogle eksempler på europæiske byer, der opkræver turistskat:

• Venedig, Italien
• Barcelona, Spanien
• London, England
• Paris, Frankrig
• Amsterdam, Holland
• Berlin, Tyskland
• Prag, Tjekkiet
• Budapest, Ungarn
• Rom, Italien
• Lissabon, Portugal

Turistskatten fastsættes og administreres af kommunen og opkræves af overnatningsstedet.
Da der er rigtig mange byer, der længe har opkrævet turistskat, må det være nemt at indhente
administrative metoder og erfaring fra disse byers praksis.

Efter borgerdialog om emnet fastsætter Borgerrepræsentationen reglerne.

Økonomi

Intet. 

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt, at der sendes et brev, udformer sekretariatet brevet på baggrund af
løsningsafsnittet og sender det til Teknik- og Miljøforvaltningen. 

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg godkendte brev til Overborgmesteren og Økonomiforvaltningen om at
undersøge lovgrundlaget for indførelse af turistskat i København, med enkelte mindre præciseringer
fra mødet.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

5.  Tagcafé på NH Collection, Ørkenfortet (2023-0347985)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et brev til Teknik- og Miljøudvalget vedr. åbning af
tagcafé på hotel NH Collection i Strandgade 7 med et ulovligt byggeri.

Indstilling

Indstilling om:

• 1. At Christianshavns Lokaludvalg godkender et brev til Teknik- og Miljøudvalget vedr. åbning
af tagcafé på hotel NH Collection i Strandgade 7, som fremgår af løsningsafsnittet. 

 

Problemstilling

Hotellet NH Collection har åbnet en café og loungebar på hotellets tagterrasse. Der er imidlertid
opført en pavillon på tagterrassen, som er ulovlig, idet den kræver en byggetilladelse.

Christianshavns Lokaludvalg har den 5. juli 2023 henvendt sig til Teknik- og Miljøborgmesteren og
forvaltningen vedr. byggearbejder på taget af NH Collection. Den 15.08.2023 har lokaludvalget fået
svar fra forvaltningen på henvendelsen.

Lokaludvalget ønsker, at Teknik- og Miljøudvalget læser svaret fra forvaltningen til lokaludvalget og
bliver bekendt med sagens forløb. Lokaludvalget synes ikke, at man kan åbne en café med ulovligt
byggeri. Derudover lader det til, at bygherre handler på bagkant af lokalplanens bestemmelser. 

Lokaludvalget vil gøre Teknik- og Miljøudvalget opmærksom på sagen med brevet der fremgår af
løsningsafsnittet.

Løsning

Det foreslås at lokaludvalget sender nedenstående brev til Teknik- og Miljøudvalget med
forvaltningens svar til lokaludvalget vedhæftet som bilag.

Udkast til brev

”Vedr. tagcafé og loungebar på hotel NH Collection i Strandgade 7 

Til Teknik- og Miljøudvalget
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Hotel NH Collection åbnede den 1. august 2023 en tagcafé med lounge og Bar i Strandgade 7.

Teknik- og Miljøforvaltningen har ifm. henvendelse fra bygherre om ibrugtagning af tagterrassen
konstateret, at der var et ulovligt forhold på ejendommen, idet der var opført en pavillon, som kræver
en byggetilladelse.

Forvaltningen har nu sat gang i en lovliggørelse, hvor bygherre har forskellige muligheder for at gøre
forholdene lovlige. Bygherre skal vende tilbage til forvaltningen senest den 4. september med svar
på, hvordan de vil gøre forholdet på tagterrassen lovligt.

Det ulovlige forhold til trods er tagterrassens tagcafé fortsat åben og taget i brug.

Lokaludvalget synes ikke, at man kan åbne en café med ulovligt byggeri. Derudover lader det til, at
bygherre handler på bagkant af lokalplanens bestemmelser.

Med til sagen hører nemlig, at bygherre i 2022 fik afslag på at opføre en glasinddækket bygning på
tagterrassen, da denne var i strid med lokalplanen.

Christianshavns Lokaludvalg har den 5. juli 2023 henvendt sig til Teknik- og Miljøborgmesteren og
forvaltningen vedr. byggearbejder på taget af NH Collection. Den 15.08.2023 har lokaludvalget fået
svar fra forvaltningen på henvendelsen.

Lokaludvalget ønsker, at Teknik- og Miljøudvalget bliver bekendt med sagen ved at læse svaret fra
forvaltningen til lokaludvalget, hvori forvaltningen redegør for sagens forløb.

I lokaludvalget mener vi, at der er noget galt i denne proces: At NH Collection kan føre forretning på
tagterrassen til trods for det ulovlige forhold. Derudover oplever lokaludvalget, at forvaltningen
iværksætter en lovliggørelsesproces på bagkant af lokalplanens bestemmelser og uden politisk
behandling. 

Endelig vil lokaludvalget gerne vide, om det har nogen konsekvens for bygherre at opføre et ulovligt
byggeri? 

Det kunne se ud som om bygherre omgår lokalplanens bestemmelser ved at søge om ”tilgivelse”
frem for tilladelse, sagens forløb taget i betragtning. 

Lokaludvalget mener således, at Teknik- og Miljøudvalget bør overveje om håndteringen af sagen
sender det rette signal til større bygherre i København generelt? 

Vedlagt er forvaltningens svar fra den 15.08.2023 til lokaludvalget.

Med venlig Hilsen

Asbjørn Kaasgaard, 
Forperson for Christianshavns Lokaludvalg."

Økonomi
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Intet 

Videre proces

Hvis lokaludvalget godkender indstillingen, sender sekretariat efterfølgende brevet til Teknik- og
Miljøudvalget med de eventuelle ændringer, som fremgår i lokaludvalgsmødet.

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg godendte at brev sendes til Overborgmesteren, Økonomiudvalget og
Teknik og Miljøudvalget vedr. åbning af tagcafé på Hotel NH Collection med et ulovligt byggeri med
en skærpelse om at bygherre handler i strid med lokalplanen.

Bilag
1. Svar til Asbjørn Kaasgaard på henvendelse vedr. byggearbejder på taget af NH Collection
2. NHC Collection_Billede af glasbebyggelse på tagterasse
3. Artikel fra Berlingske Tidenden_04.07.2023. Snart kan alle københavnere besøge denne
tagterrasse (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

6.  Evaluering af Københavnerpicnic, den 11. juni 2023 (2023-0347762)

Christianshavns Lokaludvalg skal evaluere lokaludvalgets arrangement Københavnerpicnic på
Refshaleøen, den 11. juni 2023. 

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns lokaludvalg evaluerer lokaludvalgets arrangement Københavnerpicnic på
Refshaleøen, der blev afholdt d. 11. juni 2023.

Problemstilling

Christianshavns Lokaludvalg var den 11. juni vært for arrangementet Københavnerpicnic på
Refshaleøen i forbindelse med fejringen af Arkitekturåret 2023.

Der blev nedsat en arbejdsgruppe til at planlægge arrangementet.

Jette Philipsen blev på det første arbejdsgruppemøde valgt som tovholder af gruppen.

Arbejdsgruppen har i alt holdt 8 møder i perioden marts til juni.

I løbet af planlægningsperioden har sekretariatet bistået arbejdsgruppen med mødeplanlægning,
koordinering, formidling, håndtering af billetsalg og grafisk arbejde.  

Afvikling af arrangementet

Arrangementet blev afholdt i Werkstatt 167 med introducerende oplæg fra Refshaleøens
udviklingsdirektør Claus Hovmøller Jensen og fire vandringer til Blocs & Walls, Barlby Carlsson,
Tørdokken ved La Banchina og CPH Village. Efter vandringerne blev der serveret buffet og
drikkevarer i gårdhaven foran Werkstatt 167.

Det var et udsolgt arrangement med i alt 200 spisende gæster. Prisen for deltagelse var 100 kr. I
prisen var inkluderet 4 vandringer, buffet og drikkevarer. Børn under 11 år var gratis. 

Selve dagen forløb som planlagt, solen skinnede og humøret blandt gæsterne var højt. Efter
gæsterne havde spist, blev der sunget fællessang.

Feedbacken på afviklingen har været positiv – både fra gæsterne og samarbejdspartnere.
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Løsning

Lokaludvalget evaluerer processen og afviklingen af arrangementet Københavnerpicnic på
Refshaleøen, der blev afholdt d. 11. juni 2023.

Økonomi

Lokaludvalget har ikke haft nogen økonomiske omkostninger i forbindelse med arrangementet, fordi
Teknik- og Miljøforvaltningen bistod arrangementet med 50.000 kr. og der var en billetpris på 100 kr. 
 

Videre proces

Evalueringen tages til efterretning til planlægning af eventuelle lignende arrangementer fremover. 

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg drøftede og tog evaluering af Københavnerpicnic på Refshaleøen til
efterretning.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

7.  Høringssvar om navn til ny vej til Lynetteholm (2023-0338069)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om navn til
ny vej til Lynetteholm.

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om
forslag til navn til ny vej til Lynetteholm, jf. løsningsafsnittet. 

Problemstilling

Den 17. juni 2023 sendte Teknik- og Miljøforvaltningen på mail en høring til Christianshavns
Lokaludvalg om forslag til navn til ny vej til Lynetteholm. 

Vejnavnenævnet i Københavns Kommune har besluttet at indstille et vejnavn til en vej, der skal
anvendes til transport af jord til opbygning af Lynetteholm. Navneforslaget er:

• Jordtransportvej

Navneforslaget er i partshøring. Teknik- og Miljøforvaltningen har oplyst, at Amager Øst Lokaludvalg
også høres om forslaget. Der er høringsfrist d. 1. september 2023. 

Begrundelse for navneforslag

Der er etableret en ny vej til brug for transport af jord til opbygning af Lynetteholm. Vejen har brug et
navn for, så vidt muligt, at undgå, at chaufførerne kører galt eller kører af uønskede omveje.
Vejnavnenævnet foreslår navnet Jordtransportvej, der dækker vejens egentlige og nuværende
formål. By og Havn foreslog oprindelig navnet Lynetteholmvej til vejen, men Vejnavnenævnet finder,
at dette navn ligger alt for tæt på Lynettevej, som også ligger på Amager relativt tæt på den nye vej.
Der vil derfor være fare for, at man kommer til at forveksle de to navne.

Vejen navneforslaget omhandler fremgår af bilag 2: Kort over Jordtransportvej.

Løsning

Navneforslaget er blevet drøftet af arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn på deres
arbejdsgruppemøde d. 22. august 2023 og af borgere på lokaludvalgets Facebook-side.
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Borgernes kommentarer på Facebook ses i bilag 3.

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn har udarbejdet følgende udkast til høringssvar:  

" Christianshavns Lokaludvalg ser følgende problemer med Vejnavnenævnets navneforslag:

Hvis det er meningen, at  vejen skal nedlægges, når formålet er opfyldt, mener lokaludvalget, at det
kan være en praktisk midlertidig løsning, men bliver vejen permanent, mener lokaludvalget, at man til
den tid skal give den et andet navn.

Det ser ud som om et midterstykke af Refshalevej skal omdøbes til det nye navn. Det er Refshalevej
fra Margreteholm Havn til Jordmodtageanlægget på Refshaleøen. Det er ikke godt - så det nye navn
bør kun gives til vejen før den rammer Refshaleøen.

Det ville være logisk at kalde det vejen til Lynetteholm, altså Lynetteholmvej. Men vi kan pege på, at
hele området, vejen skal løbe igennem, bliver betegnet som Østhavnen, så derfor forslås det at vejen
kommer til at hedde Østre Havnevej eller Østhavnsvej.

Med venlig hilsen 

Asbjørn Kaasgaard, 

Forperson for Christianshavns Lokaludvalg" 

Økonomi

Intet. 

Videre proces

Sekretariatet sender lokaludvalgets høringssvar og borgernes kommentarer på Facebook til Teknik-
og Miljøforvaltningen inden høringsfristen.

Når høringsfristen er udløbet, vil Teknik- og Miljøudvalget træffe beslutning i sagen. De indkomne
bemærkninger vil indgå i behandlingen. Når der er truffet beslutning i sagen, får lokaludvalget tilsendt
afgørelsen. 

Beslutning
1.Christianshavns Lokaludvalg godkendte høringssvar til Teknik og Miljøforvaltningen vedr. forslag til
navn til ny vej til Lynetteholm, med ombytning af afsnit 1 og 3.

Bilag
1. Høring om navn til ny vej til Lynetteholm
2. Kort over Jordtransportvej
3. Dialog på Facebook vedr. navn til ny vej til Lynetteholm (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

8.  Transport af jord fra Nordhavn til Lynetteholm (2023-0347860)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende en henvendelse til økonomiforvaltningen og By & Havn
om transporten af jord fra Nordhavn til Lynetteholm.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender en henvendelse til økonomiforvaltningen og By &
Havn ang. transporten af jord fra Nordhavn til Lynetteholm, jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn (BTH) drøftede i sit møde d. 22. august den planlagte
transport af jord fra Nordhavn til Lynetteholm.

Forperson Asbjørn Kaasgaard har været i dialog med entreprenørfirmaet Rodhe Nielsen A/S, som
udfører arbejdet med sandfodring for Kystdirektoratet, bl.a. på Den Jyske Vestkyst.

Med inspiration herfra er firmaet blevet spurgt, om det er er teknisk muligt at pumpe jord fra
Nordhavn til Lynetteholm via rør/sandsugere, som det gøres på Vestkysten. Det har firmaet
bekræftet.

På baggrund af arbejdsgruppens drøftelse foreslås det, at lokaludvalget henvender sig til
økonomiforvaltningens Center for Byudvikling og By & Havn for at få sagen om jordtransport fra
Nordhavn til Lynetteholm yderligere belyst, jf. udkastet i løsningsafsnittet.

Løsning

Christianshavns Lokaludvalg godkender følgende henvendelse til økonomiforvaltningen og By &
Havn ang. transporten af jord fra Nordhavn til Lynetteholm.

Udkast:

”Vedr. transport af jord fra Nordhavn til Lynetteholm

Til Økonomiforvaltningens Center for byudvikling og By & Havn

Christianshavns Lokaludvalg har været i dialog med entreprenørfirmaet Rodhe Nielsen A/S, som
udfører arbejdet med sandfodring for Kystdirektoratet, bl.a. på den jyske vestkyst.
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Med inspiration herfra er firmaet blevet spurgt, om det er er teknisk muligt at pumpe jord fra
Nordhavn til Lynetteholm via rør/sandsugere, som det gøres på Vestkysten. Det har firmaet
bekræftet.

Lokaludvalget vil derfor gerne vide om ”sandfordringsmetoden” er blevet undersøgt og taget i
betragtning i forbindelse med beslutningerne om jordtransporten fra Nordhavn til Lynetteholm?

At pumpe sand via rør/sandsugere forekommer umiddelbart, som en smart metode til at transportere
jord det pågældende sted.

Se eventuelt dette link om Sandfodring på Vestkysten

Nuværende beslutning om jordtransport fra Nordhavn

Lokaludvalget har forstået, at jorddepotet i Nordhavn skal prammes til Lynetteholm via elektriske
drevne pramme. Kan forvaltningen og By & Havn bekræfte, at det er rigtigt forstået? 

I den forbindelse vil vi også spørge om, hvor meget jord der i så fald er tale om?
Kunne man overveje at lade jorden blive på Nordhavn og evt. arbejde med et bakket landskab?

Med venlig hilsen

Asbjørn Kaasgaard 
Forperson for Christianshavns Lokaludvalg"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Hvis lokaludvalget godkender indstillingen, sender sekretariatet henvendelsen til
økonomiforvaltningens Center for Byudvikling og By & Havn med de ændringsforslag, der eventuelt
vedtages i lokaludvalgsmødet.

 

 

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg godkendte henvendelse til Økonomiforvaltningen og By og Havn om
transport af jord fra Nordhavn til Lynetteholm, med to mindre præciseringer vedr. rørpumpning frem
for sandfodringsmetode og spørgsmål om anvendelse af elektrisk drevne pramme kan bekræftes.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

9.  Høringssvar om bylivsgadeprojekt: Skitseforslag for Andreas Bjørns Gade (2023-0335033)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om et
skitseforslag for Andreas Bjørns Gade, som er et af 10 udvalgte projektområder fra
Bylivsgadepuljens første ansøgningsrunde.

Indstilling

Indstilling om,

1.  at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der
ses i løsningsafsnittet, om et skitseforslag for Andreas Bjørns Gade, som er et af 10 udvalgte
projektområder fra Bylivsgadepuljens første ansøgningsrunde.

 

Problemstilling

Skitseforslag

Den 8. juni 2023 sendte Teknik- og Miljøforvaltningen et skitseforslag for indretning af Andreas
Bjørns Gade i høring i lokaludvalget. Skitseforslaget skal finansieres af kommunens Bylivsgadepulje.
Der er svarfrist den 31. august 2023.

Skitseforslaget er udarbejdet på baggrund af en idé, som en gruppe borgere har udarbejdet og sendt
til Teknik- og Miljøforvaltningen.  Forslaget går ud på at skabe en imødekommende grøn
gade som porten til Christianshavn med gode muligheder for cykelparkering og grønt ophold. Se
bilag.

Skitseforslaget er også i offentlig høring på BlivHørt-portalen: Skitseforslag for Andreas Bjørns Gade
(kk.dk)

Baggrund

Borgerrepræsentationen har afsat en pulje på 10 mio. kr. til etablering af grønne bylivsgader i
København. 

Puljen kan finansiere projekter, som indeholder et eller flere af følgende tiltag:

• Lukning, ensretning eller andre trafikdæmpende tiltag på gaden
• Begrønning, herunder etablering af grønne bede og gadetræer
• Opholdsmøbler og byrumsinventar
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• Cykelstativer
• Nedlæggelse af p-pladser
• Etablering af delebilspladser

Den 31. januar 2023 udløb fristen for at indsende idéer til projektområder. Efterfølgende har en faglig
arbejdsgruppe udpeget 10 områder, hvor der i samarbejde med forslagsstillerne blev udarbejdet
skitseforslag i løbet af foråret 2023.

Alle med tilknytning til gaden kunne være med til at indsende en idé, for eksempel:

• Grundejere (herunder andelsforeninger, ejerforeninger mv.)
• Beboerforeninger eller beboere
• Vejlaug
• Erhvervsdrivende og andre lokale aktører
• Lokaludvalg og miljøpunkter.

 

Løsning

Miljøgruppen drøftede skitseforslaget i sit møde den 15. august. Ud fra gruppens drøftelse og
borgerdialog på Facebook har Miljøgruppen udarbejdet følgende udkast til høringssvar:

"Christianshavns Lokaludvalg er meget positive overfor skitseforslaget for Andreas Bjørns Gade og
ønsker, at forslaget gennemføres. 

Vi ønsker dog, at der sker en koordinering i TMF mellem dem, der laver genopretningsarbejde i
gaden lige nu og så projektet her.

I forbindelse med vores borgerdialog om skitseforslaget har vi modtaget mange kommentarer på mail
og på Facebook. Lokaludvalget har gennemgået meningerne og vurderer, at christianshavnerne i
”stort omfang” deler lokaludvalgets ønske om, at projektet i Andreas Bjørns Gade gennemføres. Dog
udtrykker mange bekymringer vedr. parkeringsforholdene. 

Herunder har vi lavet en kortfattet og overordnet liste med de positive og de negative bemærkninger,
som lokaludvalget har modtaget fra borgerdialogen på Facebook. 

I de positive bemærkninger har vi samlet konstruktive forbedringsforslag og positiv feedback. I de
negative bemærkninger har vi samlet bekymringer vedr. skitseforslaget.

Positive og konstruktive meninger:

• Husk at sætte flere skraldespande op, gerne nedgravet, især ved hjørnet Andreas Bjørns Gade
og Brobergsgade

• Der må gerne laves flere cykelparkeringspladser, eller der skal bare være det samme antal
• Cykelparkeringspladser må gerne sammenbygges med grøn beplantning, for det kan også

spare plads
• Lav permeabel belægning i gaden, så regnvand kan sive igennem. 
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• Godt at lokale beboere har givet deres mening om de reelle behov
• Forslaget overvejer ensretning nord-syd (fra Bodenhoffs Plads). En borger mener, at en

ensretning af gaden syd-nord (mod Bodenhoffs Plads) vil være bedre, når man ser på trafikken
i området

• Mange var glade for mere grønt
• Den grønne beplantning dæmper støj, producerer ilt, renser luften og er godt for øjnene

Negative meninger:

• Træer i gaden vil skygge i lejlighederne og ødelægge udsigt til kanalen
• Der kommer til at mangle p-pladser til biler
• Vær opmærksom på, at lyden i gaden kan blive højere, også på grund af akustikken. Er der

lavet beregninger på eventuelt højere støjniveau? Vi foreslår, at det kan afhjælpes med
facadebeplantning og grøn beplantning i gaden

• Det rolige område kan tiltrække flere mennesker inkl. turister, og det vil give mere tøj og møg i
gaden

• Hvis Pusher Street lukkes, kan man risikere, at handlen rykker over i Andreas Bjørns Gade

Bil-parkeringspladser på Christianshavn

Borgerdialogen på Facebook resulterede også i en diskussion om, hvordan vi kan leve med færre
p-pladser til biler på Christianshavn. Vi har sammenfattet kommentarerne her. Forvaltningen bedes
bemærke, at kommentarerne vedr. bilparkeringspladser er gældende for begge skitseforslag på
Christianshavn for hhv. Dronningensgade og Andreas Bjørns Gade:

• Der kan laves lidt flere handicap-p-pladser i områderne, da handicappede kan være meget
afhængige af en bil

• Der kan laves flere erhvervs-p-pladser, så håndværkere og andre erhvervsbiler kan parkere
• Der indrettes flere delebils-p-pladser, så bilejere ikke behøver egen bil
• Mindre offentlige busser i gaderne, vinkebusser, shuttlebusser
• Al offentlig transport i København gøres gratis
• Kan man lave p-pladser i en ”tunnel” i havnen?
• Bilejere skal nemmere kunne / have ret til at leje sig ind i eksisterende P-kældre
• Der kan bygges underjordiske p-kældere
• Der kan indrettes p-pladser ved metrostationerne – dog ikke her, da der ikke er muligheder
• Der indbygges følere på alle offentlige p-pladser på gaderne, så bilister kan se – på en app –

hvor der er en ledig p-plads (findes i p-huse allerede)

Med venlig hilsen 

Asbjørn Kaasgaard, 

Forperson for Christianshavns Lokaludvalg"

 

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen. 

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg godkendte høringssvar vedr. bylivsgadeprojekt: skitseforslag for
Andreas Bjørns Gade.

Bilag
1. Skitseforslag for Andreas Bjørns Gade (ikke på papir)
2. Borgerdialog på Facebook og borgerhenvendelser på mail vedr Andreas Bjørns Gade (ikke på
papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

10.  Høringssvar om bylivsgadeprojekt: Skitseforslag for Dronningensgade (2023-0334978)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om et
skitseforslag for Dronningensgade, som er et af 10 udvalgte projektområder fra Bylivsgadepuljens
første ansøgningsrunde.

Indstilling

Indstilling om,

1.  at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om et
skitseforslag for Dronningensgade, jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Skitseforslag

Den 8. juni 2023 sendte Teknik- og Miljøforvaltningen et skitseforslag for indretning af
Dronningensgade mellem Sofiegade og Christianshavns Torv i høring i lokaludvalget. Skitseforslaget
skal finansieres af kommunens Bylivsgadepulje. Der er svarfrist den 31. august 2023.

Skitseforslaget er udarbejdet på baggrund af en idé, som en gruppe borgere har fremlagt og sendt til
Teknik- og Miljøforvaltningen. Forslaget går ud på at etablere en gågade på en 60 meter lang
strækning med grønne opholdspladser. Se bilaget.

Skitseforslaget er også i offentlig høring på BlivHørt-portalen: Skitseforslag for Dronningensgade
(kk.dk)

Baggrund

Borgerrepræsentationen har afsat en pulje på 10 mio. kr. til etablering af grønne bylivsgader i
København. 

Puljen kan finansiere projekter, som indeholder et eller flere af følgende tiltag:

• Lukning, ensretning eller andre trafikdæmpende tiltag på gaden
• Begrønning, herunder etablering af grønne bede og gadetræer
• Opholdsmøbler og byrumsinventar
• Cykelstativer
• Nedlæggelse af p-pladser
• Etablering af delebilspladser
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Den 31. januar 2023 udløb fristen for at indsende idéer til projektområder. Efterfølgende har en faglig
arbejdsgruppe udpeget 10 områder, hvor der i samarbejde med forslagsstillerne blev udarbejdet
skitseforslag i løbet af foråret 2023.

Alle med tilknytning til gaden kunne være med til at indsende en idé, for eksempel:

• Grundejere (herunder andelsforeninger, ejerforeninger mv.)
• Beboerforeninger eller beboere
• Vejlaug
• Erhvervsdrivende og andre lokale aktører
• Lokaludvalg og miljøpunkter.

Løsning

Miljøgruppen drøftede skitseforslaget i sit møde den 15. august. Ud fra gruppens drøftelse og
borgerdialog på Facebook har Miljøgruppen udarbejdet følgende udkast til høringssvar:

"Christianshavns Lokaludvalg er meget positive overfor skitseforslaget for Dronningensgade og
ønsker, at forslaget gennemføres. 

Vi har fået mange kommentarer på mail og på Facebook med i alt 36 kommentarer og 91 likes på
vores opslag om skitseforslaget. Lokaludvalget har gennemgået meningerne og vurderer, at
christianshavnerne i ”stort omfang” deler lokaludvalgets ønske om, at projektet i Dronningensgade
gennemføres. Dog udtrykker mange bekymringer vedr. parkeringsforholdene. 

Herunder har vi lavet en kortfattet og overordnet liste med de positive og de negative bemærkninger,
som lokaludvalget har modtaget fra borgerdialogen på Facebook. 

I de positive bemærkninger har vi samlet konstruktive forbedringsforslag og positiv feedback. I de
negative bemærkninger har vi samlet bekymringer vedr. skitseforslaget.

Positive og konstruktive meninger:

• Man kunne udvide den grønne gade på den anden side af Torvegade hen til Sankt Annæ
Gade

• Man bør åbne metronedgangen, så cykelparkering kan ske i kælderen der
• En åben metronedgang vil også give mulighed for at komme til metroen uden at skulle gå hen

over pladsen på Torvet – som nogle ikke bryder sig om
• Husk at sætte flere skraldespande op, gerne nedgravet
• Mange var glade for mere grønt
• Den grønne beplantning dæmper støj, producerer ilt, renser luften og er godt for øjnene
• Et spørgsmål fra en borger om, der kan der laves skråparkering? Denne løsning støtter

lokaludvalget ikke, da det tager megen plads.

Negative meninger: 

• Det rolige område kan tiltrække flere mennesker inkl. turister og folk, der i dag bruger Torvet
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• Der kommer til at mangle p-pladser til biler
• Der må ikke være så mange siddepladser, da ophold kan give støj og møg. Det er

lokaludvalget ikke enige i, da vi gerne vil have siddepladser på Dronningensgade.

Bil-parkeringspladser på Christianshavn

Borgerdialogen på Facebook resulterede også i en diskussion om, hvordan vi kan leve med færre
p-pladser til biler på Christianshavn. Vi har sammenfattet kommentarerne her. Forvaltningen bedes
bemærke, at kommentarerne vedr. bilparkeringspladser er gældende for begge skitseforslag på
Christianshavn for hhv. Dronningensgade og Andreas Bjørns Gade:

• Der kan laves lidt flere handicap-p-pladser i områderne, da handicappede kan være meget
afhængige af en bil

• Der kan laves flere erhvervs-p-pladser, så håndværkere og andre erhvervsbiler kan parkere
• Der indrettes flere delebils-p-pladser, så bilejere ikke behøver egen bil
• Mindre offentlige busser i gaderne, vinkebusser, shuttlebusser
• Al offentlig transport i København gøres gratis
• Kan man lave p-pladser i en ”tunnel” i havnen?
• Bilejere skal nemmere kunne / have ret til at leje sig ind i eksisterende P-kældre
• Der kan bygges underjordiske p-kældere
• Der kan indrettes p-pladser ved metrostationerne – dog ikke her, da der ikke er muligheder
• Der indbygges følere på alle offentlige p-pladser på gaderne, så bilister kan se – på en app –

hvor der er en ledig p-plads (findes i p-huse allerede)

Med venlig hilsen 

Asbjørn Kaasgaard, 

Forperson for Christianshavns Lokaludvalg"

 

Økonomi

Intet. 

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det og borgernes kommentarer
på Facebook til Teknik- og Miljøforvaltningen. Høringssvaret lægges desuden på BlivHørt-portalen.

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg godkendte høringssvar vedr. bylivsgadeprojekt: skitseforslag for
Dronningensgade.

Bilag
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1. Skitseforslag for Dronningensgade (ikke på papir)
2. Borgerdialog på Facebook og borgerhenvendelser vedr. Dronningensgade (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

11.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2023-0338138)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til
efterretning - se bilagene.

Problemstilling

Flere arbejdsgrupper mv. har haft møde siden det seneste lokaludvalgsmøde. Mødereferater ses i
bilagene.

Løsning

Faste arbejdsgrupper

• Byplan, Trafik og Havn

• Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

• Miljøgruppen

• INFO/Event-gruppen

Ad hoc-grupper

• Ungdomstilbuddet Brobergsgade 10

• Følgegruppen vedr. Ørkenfortet

• Følgegruppen vedr. Torvegade

• Papirøen/Operaparken-gruppen

• Nyholm-gruppen
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• Stormflodssikringsgruppen

• Lynetteholm-gruppen

• Bydelsplan-gruppen

• Arbejdsgruppen Refshaleøen

• Københavnerpicnic-gruppen

Repræsentation i andre fora

• Hal C's brugergruppe

• Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

• Følgegruppen vedr. Lynetteholm

• By & Havns forum for lokaludvalg.

 

Økonomi

Intet. 

Videre proces

Arbejdsgrupperne mødes med jævne mellemrum.

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg tog orienteringer fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

2. Torvegruppen tilføjes listen over ad hoc-grupper.

Bilag
1. Arbejdsgruppen for Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge, Referat, August 2023
2. Arbejdsgruppen om Byplan, trafik og havn, referat, 22-08-2023
3. Miljøgruppen, referat, 15-08-2023
4. Infoeventgruppen_Cdagen, referat, 23-08-2023
5. Arbejdsgruppen om sociale og sundhedsmæssige forhold, referat, 15-08-23
6. Referat af C.dagsmøde, 07-08-23
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

12.  B-sag: Puljeansøgninger, august 2023 (2023-0314878)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage stilling til fire puljeansøgninger.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg giver tilsagn til Christianias Sundhedshus om 10.000 kr. i
2023-puljemidler som en underskudsgaranti til fejring af Sundhedshusets 50 års jubilæum, jf.
indstilling i løsningsafsnittet.

2. at Christianshavns Lokaludvalg giver tilsagn til EKHO EKHO om 5.000 kr. i 2023-puljemidler som
en underskudsgaranti til to arrangementer med undervisning i digital musikskabelse for børn, jf.
indstilling i løsningsafsnittet.

3. at Christianshavns Lokaludvalg giver tilsagn til tre borgere om 5.000 kr. i 2023-puljemidler som en
underskudsgaranti til en jubilæumsfest for podcasten HOLDBAR HIP HOP, jf. indstilling i
løsningsafsnittet.

4. at Christianshavns Lokaludvalg giver tilsagn til Værksted for Arkitektur og kunstner Malene Bach
om 10.000 kr. i 2023-puljemidler som en underskudsgaranti til en arkitekturudstilling i det nye
udstillingsrum ’Værksted for Arkitektur’ i Gammel Dok Pakhus, jf. indstilling i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Lokaludvalget skal tage stilling til fire modtagne ansøgninger om støtte.

Løsning

1. Christianias Sundhedshus
Christianias Sundhedshus søger om 30.000 kr. til et 50 års jubilæums arrangement i Sundhedshuset
d. 1. september 2023 og professionel hjælp til en opgradering af sine SoMe platforme i perioden d. 1.
september til 1. oktober 2023.

Christianias Sundhedshus afholder et jubilæums arrangement for at markere, at Sundhedshuset i 50
år har været et gratis anonymt sundhedstilbud for Christianitter, Christianshavnere og andre borgere
– særligt med fokus på socialt og psykisk sårbare.

Side 30



Arrangementet er gratis for alle og der vil være drikkevarer, kaffe, te, kage og snacks, levende musik
og rundvisning. Målgruppen er alle, der har lyst til at fejre Sundhedshuset eller høre mere om dets
arbejde. Ansøger forventer et fremmøde på ca. 100-200 personer.

Arrangementet annonceres via sociale medier, lokal- og landsdækkende presse, plakater og flyers,
samt Direct marketing til udvalgte nøglepersoner i sundhedssektoren og fondsverden.

Foruden støtte til selve arrangementet, ønsker ansøger støtte til at hyre en ekstern konsulent til
professionel opsætning af Sundhedshusets digitale platforme på sociale medier, såsom hjemmeside,
Facebook og Instagram. De digitale platforme skal danne baggrund for fremtidige fonds ansøgninger
og frivillig rekruttering, samt forbedre borgerinformationen om Sundhedshuset. 

Medfinansiering sker ved frivillige arbejdstimer.

Støtten fra lokaludvalget skal bruges til eksternt honorar ifm. opgradering af digitale platforme, samt
annoncering, musik og forplejning ifm. jubilæumsarrangementet.

Sekretariatets bemærkninger
Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter aktiviteten.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Sociale og Sundhedsmæssige forhold
Arbejdsgruppen anbefaler, at der ydes støtte til fejring af Sundhedshusets 50 års jubilæum med kr.
10.000. Der er generelt få arrangementer på Christianshavn, der relaterer sig til bydelens få
sundhedstilbud. Derfor finder arbejdsgruppen det væsentligt at støtte fejringen af jubilæet for at
skabe opmærksomhed om sundhedshusets arbejde i bydelen.

Gruppen ønsker ikke at støtte det ansøgte beløb på kr. 20.000 til udvikling af sundhedshusets
elektroniske platforme - dels fordi vi ønsker at sprede lokaludvalgets midler, dels fordi udviklingen
efter arbejdsgruppens opfattelse ligger uden for lokaludvalgets vedtagne formål med puljemidlerne.

Indstilling
At Christianshavns Lokaludvalg giver Christianias Sundhedshus tilsagn om 10.000 kr. i
2023-puljemidler som en underskudsgaranti til fejring af Sundhedshusets 50 års jubilæum d. 1.
september 2023. Støtten fra lokaludvalget øremærkes aktiviteterne i forbindelse med fejringen af
Sundhedshusets 50-års jubilæum. Lokaludvalget støtter ikke med hele det ansøgte beløb på 30.000
kr., da lokaludvalget vurderer, at udviklingen af Sundhedshusets digitale platform ligger udenfor
lokaludvalgets formål med puljemidlerne. Derudover vil lokaludvalget sprede anvendelsen af sine
midler. 

2. Strøm til Børn 2023
EKHO EKHO søger om 16.240 kr. til afvikling af to arrangementer med undervisning i digital
musikskabelse for børn i EKHO EKHOs lokaler på Refshaleøen d. 10. september og 12. november
2023.

Strøm til Børn er et nationalt undervisningsinitiativ, der har været under udvikling siden 2011.
Børnene får hver en tablet, som de kan skabe musik på. To undervisere fra Strøm illustrerer, hvordan
man laver beats og klangflader, så man efterfølgende selv kan lave musik på en tablet - alene eller
sammen med andre.
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Formålet med aktiviteten er at hjælpe børn med at komme godt i gang med at skabe musik og styrke
deres evne til at udtrykke sig gennem musikken.

Aktiviteten er gratis for deltagerne og målrettet børn og unge mellem 8-15 år og deres voksne.
Ansøger forventer et deltagerantal på i alt 50 børn fordelt på de to arrangementer. Der er et
begrænset antal pladser på 25 deltagere ad gangen.   

Aktiviteten annonceres via sociale medier, nyhedsbrev og pressemeddelelser i lokale medier, bl.a.
Christianshavneren og Havnefronten. 

Aktiviteten er et samarbejde mellem EKHO EKHO og Strøm.

Støtten fra lokaludvalget skal gå til honorering af underviserne.

Sekretariatets bemærkninger
Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter aktiviteten.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge
Arbejdsgruppen anbefaler at bevillige 5.000 kr. 

Indstilling
At Christianshavns Lokaludvalg giver EKHO EKHO tilsagn om 5.000 kr. i 2023-puljemidler som en
underskudsgaranti til afvikling af to arrangementer med undervisning i digital musikskabelse for børn i
EKHO EKHOs lokaler på Refshaleøen d. 10. september og 12. november 2023. Lokaludvalget
støtter ikke med det ansøgte beløb 16.240 kr., fordi lokaludvalget vil sprede anvendelsen af sine
midler. 

3. Holdbar Hip Hop
Tre borgere søger om 9.500 kr. til en jubilæumsfest for podcasten HOLDBAR HIP HOP i
Christianshavns Beboerhus d. 27. oktober 2023.

Jubilæumsfesten er en fejring af, at podcasten/radioprogrammet HOLDBAR HIP HOP har eksisteret i
fire år med DJ’s dans, åben bar og samvær.

HOLDBAR HIP HOP sender månedligt fra Christianshavns Kanal, placeret i Christianshavns
Beboerhus, som både live stream og FM til lokalområdet og præsenterer bærende kræfter fra hip
hop-scenen som gæster i studiet.

Formålet med arrangementet er at samle lyttere, lokale beboere, brugere af Beboerhuset samt
gæster fra programmet til en fejring af en fælles musikglæde.

Arrangementet er åbent og gratis for alle. Målgruppen er hip hop-fans, brugere af Beboerhuset,
studerende fra Sofiegårdens kollegium samt musikelskere og kulturbrugere generelt.

Ansøger oplyser, at de forventer fuldt hus pga. radioprogrammets relevans og popularitet, samt
Beboerhusets centrale beliggenhed og hyggelige rammer.

Arrangementet annonceres via sociale medier samt via plakater og flyers.
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Arrangementet er et samarbejde med Beboerhuset, som stiller lokale og personale til rådighed.

Støtten fra lokaludvalget skal gå til honorar til DJ’s, transport af musikudstyr samt annoncering.

Sekretariatets bemærkninger
Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter aktiviteten.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge
Arbejdsgruppen anbefaler at bevillige 5.000 kr. 

Indstilling
At Christianshavns Lokaludvalg giver tilsagn til tre borgere om 5.000 kr. i 2023-puljemidler som en
underskudsgaranti til en jubilæumsfest for podcasten HOLDBAR HIP HOP i Christianshavns
Beboerhus d. 27. oktober 2023. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb 9.500 kr., fordi
lokaludvalget vil sprede anvendelsen af sine midler. 

4. Udstilling ’Del og helhed’ af Malene Bach
Værksted for Arkitektur og kunstner Malene Bach søger om 10.000 kr. til en arkitekturudstilling i det
nye udstillingsrum ’Værksted for Arkitektur’ i Gammel Dok Pakhus i perioden d. 21. september – 15.
oktober 2023.

Udstillingen ’Del og Helhed’ er en rumlig og eksperimenterende udstilling skabt af kunstneren Malene
Bach og den første store arkitekturudstilling i ’Værksted for Arkitektur’. 

Formålet med udstillingen er, at stille spørgsmål ved, hvordan vi giver verden og ressourcerne
omkring os betydning. Foruden udstillingens budskab er formålet med udstillingsåbningen at skabe
opmærksomhed omkring udstillingsrummet ’Værksted for Arkitektur’ og blive en integreret del af
Christianshavns kulturliv. Udstillingsrummet er sat i værk og drevet af tegnestuen RØNNOW LETH &
GORI.

Udstillingen er gratis og åben for alle. Den henvender sig særligt til alle arkitektur- og
kunstinteresserede, både praktiserende, studerende og den generelle befolkning.

Ansøger forventer et deltagerantal på mellem 100 og 300 besøgende til udstillingsåbningen d. 21.
september og løbende besøg i hele udstillingsperioden.

Udstillingen annonceres via sociale medier, mailinvitationer og forventeligt via trykte plakater, som
ophænges i nærområdet.

Det samlede udgiftsbudget udgør i alt 62.500 kr., hvoraf ansøger har søgt om 30.000 kr. fra Dreyers
Fond. Resten er egenfinansiering. 

Støtten fra lokaludvalget skal gå til udstillingsproduktion og opsætning af udstilling.

Sekretariatets bemærkninger
Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter aktiviteten.

Anbefaling fra arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge
Arbejdsgruppen anbefaler at bevillige 10.000 kr. 
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Indstilling
At Christianshavns Lokaludvalg giver tilsagn til Værksted for Arkitektur og kunstner Malene Bach om
10.000 kr. i 2023-puljemidler som en underskudsgaranti til en arkitekturudstilling i det nye
udstillingsrum ’Værksted for Arkitektur’ i Gammel Dok Pakhus i perioden d. 21. september – 15.
oktober 2023.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 230.259 kr. af 2023-puljen til puljeansøgninger. Foreløbig har
lokaludvalget disponeret for 187.500 kr. af rammen. Hvis lokaludvalget følger indstillingerne, vil der
være disponeret yderligere 30.000 kr. af rammen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøgerne om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

 

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg drøftede og godkendte bevilling af 10.000 kr. i 2023-puljemidler som
en underskudsgaranti jf. indstilling i løsningsafsnittet.

2. Indstillingen blev godkendt som B-sag

3. Indstillingen blev godkendt som B-sag

4. Indstillingen blev godkendt som B-sag
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

13.  B-sag: Tilsagnet om støtte til udgivelse af bogen ”Unge Ord fra Christianshavn”
(2023-0296278)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage til efterretning, at tilsagnet til foreningen Inspiratorium gælder
udgivelse af bogen Unge Ord fra Christianshavn og produktion af lydbog. 

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager til efterretning, at sekretariatet har præciseret overfor
foreningen Inspiratorium, at tilsagnet til deres aktivitet gælder udgivelse af bogen Unge Ord fra
Christianshavn og produktion af lydbog. 

Problemstilling

Lokaludvalget gav på lokaludvalgsmødet i marts 2023 tilsagn til Foreningen Inspiratorium om 15.500
kr. af 2023-puljen til udgivelse af bogen Unge Ord fra Christianshavn, produktion af lydbog og en
udgivelsesreception. Lokaludvalget valgte ikke at støtte med det ansøgte beløb på 17.500 kr. 

Foreningen Inspiratorium har oplyst sekretariatet i en mail d. 21. juni 2023, at de rykker deres aktivitet
med forventet udgivelse af bogen Unge Ord fra Christianshavn d. 10. december.
Udgivelsesreceptionen rykker de til januar 2024. 

Efter aftale med tovholderen for arbejdsgruppen Kultur, Fritid, Skole, Børn og Unge har sekretariatet
præciseret overfor ansøger, at lokaludvalgets tilsagn om støtte af 2023-puljen gælder udgivelse af
bogen og produktion af lydbogen.

Ansøger har budgetteret med 2.000 kr. til udgivelsesreceptionen i januar 2024, hvilket svarer til
differencen mellem det ansøgte beløb og tilsagnet. 

Løsning

Lokaludvalget tager sagen til efterretning.

Økonomi

Se ovenfor
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Videre proces

Foreningen Inspiratorium skal sende sin evaluering af aktiviteten til sekretariatet senest d. 4. januar
2024. 

Beslutning
1. Indstillingen blev taget til efterretning.

Bilag
Christianshavns Lokaludvalg om forslag til kommunens budget for 2024
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

14.  B-sag: Tovholder til lokaludvalgets Torvegruppe (2023-0336193)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende valg af ny tovholder til lokaludvalgets Torvegruppe.

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender Ruth Plovgaard som tovholder for lokaludvalgets
Torvegruppe. 

Problemstilling

Lokaludvalgets Torvegruppe, der arbejder med Christianshavns Torv, mangler en tovholder. Det
foreslås, at lokaludvalgsmedlem Ruth Plovgaard bliver gruppens tovholder. Ruth Plovgaard
repræsenterer foreningen Christianshavns Torvenetværk i lokaludvalget.

Løsning

Lokaludvalget godkender Ruth Plovgaard som tovholder for lokaludvalgets Torvegruppe. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Ruth Plovgaard påtager sig rollen som tovholder for Torvegruppen i lokaludvalget.  

Beslutning
1. Indstillingen blev godkendt.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

15.  B-sag: Kommissorium for Info/event-gruppen (2023-0335051)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende kommissorium for arbejdsgruppen Info/Event-gruppen. 

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender kommissoriet for Info/event-gruppen, der ses i
bilaget. 

Problemstilling

Efter valget til lokaludvalg i 2022 fortsætter lokaludvalgets arbejdsgrupper deres virke.
Arbejdsgrupperne har foretaget et eftersyn af deres kommissorium.

Lokaludvalget har indtil videre godkendt følgende kommissorier for:

• Torvegruppen (Godkendt den 25. maj 2023)  
• Miljøgruppen (Godkendt den 26. april 2023)
• Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn (Godkendt den 26. april 2023)
• Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge (Godkendt den 26. april 2023)
• Refshaleøen-gruppen (Godkendt den 25. januar 2023)
• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg (Godkendt den 30. november 2022)

Kommissoriet for Info/event-gruppen er sidste kommissorium til godkendelse. 

Løsning

Lokaludvalget godkender kommissoriet for Info/event-gruppen, der ses i bilaget. 

Økonomi

Intet. 

Videre proces

Info/event-gruppen arbejder på grundlag af kommissoriet, der ses i bilaget. 
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Beslutning
1. Indstillingen blev godkendt.

Bilag
1. Kommissorium for INFO/Event-gruppen 2023
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

16.  B-Sag: Udkast på borgerpanelsundersøgelse om sociale- og sundhedsmæssige forhold
(2023-0347207)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et udkast på en borgerpanelsundersøgelse om sociale-
og sundhedsmæssige forhold på Christianshavn. 

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender udkast til en borgerpanelsundersøgelse om
sociale- og sundhedsmæssige forhold på Christianshavn, jf. bilag. 

Problemstilling

Christianshavns Lokaludvalg ønsker at sætte fornyet fokus på christianshavnernes sundhed og
trivsel.

Lokaludvalgets social- og sundhedsarbejdsgruppe har derfor udarbejdet et forslag til en
spørgeskemaundersøgelse, som skal afdække sociale- og sundhedsmæssige forhold på
Christianshavn. Resultaterne af undersøgelsen skal danne grundlag for lokaludvalgets videre arbejde
med sociale- og sundhedsmæssige problemstillinger. 

Undersøgelsen vil give lokaludvalget indblik i, hvilke indsatser af social- og sundhedsmæssig
karakter, der er behov for og/eller som fungerer godt på Christianshavn. Undersøgelse kan evt.
gentages årligt og vil kunne tegne en ”sundhedsprofil” for Christianshavn.

Undersøgelsen skal sendes ud via Christianshavns Lokaludvalgs borgerpanel. Derudover vil
undersøgelsen også kunne besvares via et åbent link på lokaludvalgets hjemmeside. 

Løsning

Christianshavns Lokaludvalg godkender udkast til en borgerpanelsundersøgelse om sociale- og
sundhedsmæssige forhold på Christianshavn, jf. det vedhæftede bilag.

Økonomi

Intet
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Videre proces

Sekretariatet sætter borgerpanelundersøgelsen i SurveyXact i uge 36 med henblik på at sende
undersøgelsen ud i slutningen af samme uge (7.- 8. september).

Sekretariatet opretter samtidig en nyhed på lokaludvalgets hjemmeside med et link til
undersøgelsen. Undersøgelsen vil kunne besvares i 10 dage fra udsendelsesdatoen.

Beslutning
1. Christianshavns Lokaludvalg besluttede at medlemmerne kan melde evt. præciseringsforslag ind
til sekretariatet, hvorefter det reviderede spørgeskema sættes på et lokaludvalgsmøde.

Bilag
21.08.23. Udkast til borgerpanelundsøgelse_Sundhedsprofil på Christianshavn
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

17.  B-sag: Samarbejde med Indre By om initiativer vedr. Stormflodssikring (2023-0347562)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte om det vil samarbejde med Indre By Lokaludvalg vedr.
initiativer om Stormflodssikring.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at samarbejde med Indre By Lokaludvalg om initiativer,
der vedrører stormflodssikring 

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg ønsker at starte et samarbejde med Christianshavns Lokaludvalg om initiativer,
der vedrørende stormflodssikring. Samarbejdet skal handle om de lavthængende frugter vedr. lokal
stormflodssikring og endemålet kan være et borgermøde herom.

Det foreslås, at lokaludvalget imødekommer samarbejdet og at lokaludvalgets stormflodsgruppe
kontakter Indre By Lokaludvalg med henblik på at initiere og formgive samarbejdet - herunder
konkretisering af indsatser og endemål. 

Løsning

Christianshavns Lokaludvalg beslutter at samarbejde med Indre By Lokaludvalg om initiativer, der
vedrører stormflodssikring 

Økonomi

Intet

Videre proces

Stormflodsgruppen i Christianshavns Lokaludvalg kontakter Indre By Lokaludvalg med henblik på at
initiere og formgive samarbejdet  - herunder konkretisering af indsatser og endemål. 
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Beslutning
1. Indstillingen blev godkendt.

Bilag
Indre By Lokaludvalg om stormflodssikring (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

18.  B-sag: Havnens Pris 2023 (2023-0265550)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte, hvem der skal modtage Havnens Pris 2023.

Indstilling

BEMÆRK: Sagen er fortrolig, indtil sekretariatet med mail har orienteret lokaludvalget om, hvorvidt
prismodtageren vil modtage prisen.

Forpersonen foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter, at Havnens Pris 2023 gives til Anne Marie Helger.

Problemstilling

Christianshavns Lokaludvalg skal uddele Havnens Pris 2023 på Christianshavnerdagen søndag den
3. september 2023.

Lokaludvalget har vedtaget, at Havnens Pris gives til en person, forening eller institution, der har
gjort en ekstraordinær indsats for Christianshavn og christianshavnerne.

Offentligheden har haft mulighed for at foreslå kandidater frem til den 21. august 2023.

Løsning

Sagen behandles for lukkede døre. Sagen er fortrolig, indtil sekretariatet med mail har orienteret
lokaludvalget om, hvorvidt prismodtageren er villig til at modtage prisen.

Forretningsudvalget har drøftet de indstillede kandidater og foreslår, at Havnens Pris 2023 gives til
Anne Marie Helger. 

I det medsendte bilag til lokaludvalgsmedlemmer ses forslagsstillernes begrundelse for deres
indstilling af kandidaten. Eventuelle afstemninger om hvem, der skal modtage prisen, foregår
skriftligt.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 18.000 kr. til Havnens Pris 2023 samt til annoncering mm.
Havnens Pris udgør 1 kr. pr. indbygger på Christianshavn opgjort den 31. marts 2023, dvs. 13.248 kr.
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Videre proces

Når prismodtageren har meddelt sekretariatet, at man er villig til at modtage prisen,
offentliggør sekretariatet årets prismodtager.

Havnens Pris 2023 uddeles på Christianshavnerdagen den 3. september 2023.

Beslutning
1. Indstillingen blev godkendt.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

19.  B-sag: Høringssvar om kommunens budget for 2024 (2023-0329535)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Økonomiforvaltningen om forslaget til
kommunens budget for 2024.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret til Økonomiforvaltningen, der ses i
løsningsafsnittet, om forslaget til kommunens budget for 2024.

Problemstilling

Økonomiforvaltningen sendte den 17. august 2023 forslaget til kommunens budget for 2024 i høring
med svarfrist den 4. september 2023. 

Det er 2. høringsrunde, hvor lokaludvalget har mulighed for at tilføje eller komme med
ændringsforslag til de budgetønsker, som lokaludvalget vedtog i sit møde den 21. juni 2023.

Lokaludvalget fremsendte fem ønsker og skal nu beslutte om det vil supplere ønskelisten med endnu
et budgetønske, der skal/kan afhjælpe manglen på boliger i København.   

Løsning

Ud over ønskerne, som lokaludvalget vedtog i sit møde den 21. juni 2023, og som blev sendt til
Økonomiforvaltningen den 23. juni 2023 (se bilaget), har lokaludvalget endnu et budgetønske. 

Det foreslås, at lokaludvalget supplerer høringssvaret der blev vedtaget den 21. juni 2023 med den
følgende tekst:

"Økonomiudvalget"

6. Ressourcer til at håndhæve reglerne om bopælspligt  

På Christianshavn er der boliger, hvor ingen er registreret med folkeregister adresse. Der er også
boliger uden bopælspligt og boliger, som bruges til erhverv, fritidsaktiviteter,
pendlerlejligheder, firmalejligheder og hotellignende virksomhed, fx Airbnb.
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Lokaludvalget foreslår derfor, at kommunen afsætter midler til at fremskaffes boliger i den
eksisterende boligmasse bl.a. ved at afsætte flere ressourcer til at håndhæve reglerne om
bopælspligt for at afhjælpe boligmanglen i København. 

Med venlig hilsen

Asbjørn Kaasgaard,
Christianshavns Lokaludvalg"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Sekretariatet sender lokaludvalgets høringssvar til Økonomiforvaltningen, som sender det videre til
medlemmerne af Borgerrepræsentationen.

Borgerrepræsentationen vedtager kommunens budget for 2024 den 5. oktober 2023.

Beslutning
1. Indstillingen blev godendt.

Bilag
Christianshavns Lokaludvalg om forslag til kommunens budget for 2024 (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

20.  B-sag: Godkendelse af høringssvar vedr. ansøgning om ændring af ensretning på
Galionsvej samt dynamiske svingforbudstavler (2023-0336554)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage til efterretning, at forperson Asbjørn Kaasgaard har sendt
bemærkninger vedr. Operaparkfondens ansøgning om ændring af ensretning på Galionsvej samt
dynamiske svingforbudstavler til Teknik- og Miljøforvaltningen d. 5. juli 2023. 

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Christianshavns lokaludvalg tager til efterretning, at forperson Asbjørn Kaasgaard har sendt
bemærkninger vedr. Operaparkfondens ansøgning om ændring af ensretning på Galionsvej
samt dynamiske svingforbudstavler til Teknik- og Miljøforvaltningen d. 5. juli 2023. 

Problemstilling

Med mail d. 29. juni 2023 orienterede Teknik- og Miljøforvaltningen lokaludvalget om, at
Operaparkfonden har søgt vejmyndigheden i Teknik- og Miljøforvaltningen om tilladelse til at foretage
ændringer på Galionsvej og Fabriksmestervej. Ansøgningen blev sendt i partshøring hos de
tilstødende grundejere ved Galionsvej og Fabriksmestervej samt de relevante grundejerforeninger
med svarfrist d. 9. august 2023. 

Lokaludvalget fik ligeledes mulighed for at fremsende sine bemærkninger til ansøgningen inden d. 9.
august 2023.

Lokaludvalget betegnes ikke som part i sagen.

De ansøgte ændringer

Operaparkfonden ansøger om at ændre ensretningen på Galionsvej 40-78, etablere et fortov på
Galionsvej 31-33 samt opsætte dynamiske svingforbudstavler for enden af Galionsvej og
Fabriksmestervej ud til Danneskiold-Samsøes Allé.

Teknik- og Miljøforvaltningen påtænker at give tilladelse til ændringerne på vejen. Operaparkfonden
vil afholde alle udgifter til at ændre vejindretningen, opsætte skiltning mm. i projektet.

Se beskrivelsen af de ansøgte ændringer og Teknik- og Miljøforvaltningens udkast til afgørelse i
høringsmaterialet. Se bilagene 2-4. 

Lokaludvalgets høringssvar
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Forpersonen har på baggrund af lokaludvalgets tidligere drøftelser og henvendelser til TMF om
trafikafvikling i området, udarbejdet det vedhæftede høringssvar. Se bilag 1. 

Lokaludvalget har ingen bemærkninger til den fremsendte høring, men gør opmærksom på, at
løsningen også skal fungere i praksis for at forhindre kaos i krydset Galionsvej og lette trafikken i
Prinsessegade.

Sekretariatet sendte forpersonens bemærkninger til Teknik- og Miljøforvaltningen d. 5. juli.

Bemærkningerne blev sendt med forbehold for lokaludvalgets behandling af sagen i det ordinære
lokaludvalgsmøde den 30. august 2023.

Løsning

Christianshavns lokaludvalg tager til efterretning, at forperson Asbjørn Kaasgaard har sendt
bemærkninger vedr. Operaparkfondens ansøgning om ændring af ensretning på Galionsvej samt
dynamiske svingforbudstavler til Teknik- og Miljøforvaltningen d. 5. juli 2023. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Såfremt lokaludvalget har yderligere bemærkninger til ansøgningen, eftersender sekretariatet dem til
Teknik- og Miljøforvaltningen. 

Beslutning
1. Indstillingen blev taget til efterretning.

Bilag
1. Høringssvar: Christianshavns Lokaludvalg om ansøgning om ændring af ensretning på Galionsvej
samt dynamiske svingforbudstavler (ikke på papir)
2. Høring vedr. ansøgning om ændring af ensretning på Galionsvej samt dynamiske
svingforbudstavler (ikke på papir)
3. Galionsvej, Etablering af fortov (ikke på papir)
4. Galionsvej, Skilteplan (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

21.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, august 2023 (2023-0327775)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage håndteringen af henvendelser til lokaludvalget til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager håndteringen af henvendelser til lokaludvalget siden
sidste lokaludvalgsmøde til efterretning.

 

Problemstilling

Borgere har henvendt sig til lokaludvalget.

 

Løsning

1. Trafikken i Bådsmandsstræde

Med mail den 30. juni 2023 foreslog en borger, at der bliver kikket på trafikken i Bådsmandsstræde
mellem Overgaden oven Vandet og Prinsessegade. Hun gav udtryk for, at gaden er for smal til, at to
biler kan passere hinanden på grund af de parkerede biler.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare hende og lokaludvalget. Se svaret i bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning
1. Indstillingen blev taget til efterretning.
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Bilag
1. Svar om trafikken i Bådsmandsstræde (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

22.  Meddelelser (2023-0348644)

By & Havns havde skurvognsmøde mandag 28.8.23. vedr. klapbroen

Asbjørn Kaasgaard oplyste, at By & Havn havde indkaldt til et skurvognsmøde den 28. aug. vedr.
klapbroen ved Margretheholm. Ingen fra lokaludvalget deltog imidlertid.

Miljøpunktets konference om ladcykel

Kirsten V. Andersen oplyste, at miljøpunktet arbejder en ny dato for ladcykelkonferencen, som blev
aflyst i august. Der arbejdes nu med en den 23. november i Bethesda. De vil søge midler fra
lokaludvalget i september-mødet til afvikling af konferencen.

Udtalelser til medier om Pusher street og Torvet

Asbjørn Kaasgaard oplyste, at han i ugens løb havde udtalt sig til diverse medier vedr. Pusher Street,
samt at han også havde udtalt sig om Christianshavns Torv til Berlingske.

Debatmøder om legalisering af cannabis

Asbjørn Kaasgaard oplyste, at kommunen holder debatmøder:

• 18. september kl. 16.30-18.30 – om fordele og ulemper ved legalisering af cannabis –
tilmeldingsfrist den 14. sept.

• 28. september, hvor debat om afkriminalisering af narkotika i København - lokaludvalget er
inviteret til at deltage.

Halvårsmøde med TMF

Asbjørn Kaasgaard oplyste, at der arbejdes på at finde en mødedato hvor alle kan være med. De af
lokaludvalget foreslåede mødedatoer kunne ikke lade sig gøre. Lokaludvalget vil blive orienteret om
datoen, når den er fastlagt.

Gravearbejde i Prinsessegade

Jette Philipsen oplyste, at hun i forbindelse med et gravearbejde i Prinsessegade havde fået oplyst,
at man retablerer fortovet med de eksisterende fliser – også selvom fliserne er knækket. Kun hvis
entreprenøren selv har beskadiget flisen, bliver den udskiftet med en ny. Den praksis virker
besynderligt og lokaludvalget vil derfor spørge Teknik- og Miljøforvaltningen om det er en kendt
procedure.

Sekretariatet i september
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Asbjørn Kaasgaard oplyste, at sekretariatet er tilbage på fuld bemanding medio september.

Runddeling af Kronik om grøn omstilling

Jens Eskildsen opfordrede til, at lokaludvalget læste en kronik i Politiken om grøn omstilling i
kommuner. Kronikken blev delt rundt på mødet.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

23.  Eventuelt (2023-0348657)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

Om Christianshavns Lokaludvalgs møde den 30. august 2023 (2023-0326132)

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 21.03.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben Spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsorden
3. Høringssvar om megaeventstrategi
4. Indførelse af turistskat i København
5. Tagcafé på NH Collection, Ørkenfortet
6. Evaluering af Københavnerpicnic, den 11. juni 2023
7. Høringssvar om navn til ny vej til Lynetteholm
8. Transport af jord fra Nordhavn til Lynetteholm
9. Høringssvar om bylivsgadeprojekt: Skitseforslag for Andreas Bjørns Gade
10. Høringssvar om bylivsgadeprojekt: Skitseforslag for Dronningensgade
T1. Beslutning vedr. Udtalelse om lukning af Pusher Street
11. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
12. Puljeansøgninger, august 2023
16. Udkast på borgerpanelsundersøgelse om sociale- og sundhedsmæssige
forhold
22. Meddelelser
23. Eventuelt 
13. B-sag: Tilsagnet om støtte til udgivelse af bogen ”Unge Ord fra Christianshavn”
14. B-sag: Tovholder til lokaludvalgets Torvegruppe
15. B-sag: Kommissorium for Info/event-gruppen
17. B-sag: Samarbejde med Indre By om initiativer vedr. Stormflodssikring
18. B-sag: Havnens Pris 2023
19. B-sag: Høringssvar om kommunens budget for 2024
20. B-sag: Godkendelse af høringssvar vedr. ansøgning om ændring af ensretning på
Galionsvej samt dynamiske svingforbudstavler
21. B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, august 2023

Mødedeltagere

Asbjørn Kaasgaard Christianshavns Lokalhistoriske Forening &
Arkiv

Gert Vincent De Radikale Venstre
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Jane Lytthans Christianshavns Lokalråd

Kirsten V. Andersen Foreningen Sofiebadet

Jette Philipsen Boligselskabet Hjem

Jens Eskildsen Ejerforeningen Elefantens Gård

Preben Møller Whitt Ejerforeningen Krøyers Plads

Ulla Bo Skovvart Bo-Vita, afdeling 19

Frode Neergaard Ejerforeningen Løvens Gård

Henning Nielsen Avisgruppen Christianshavneren

Marianne Olsen Christianshavns Biblioteks brugergruppe

Tine Ehlert Christianshavns Bådelaug

Ruth Plovgaard Christianshavns Torvenetværk

Jette Arendrup Ejerforeningen Christianshavnergården

Erik Rasmussen Socialdemokratiet

Elin Johansson Det Konservative Folkeparti

Henrik Vilsbøll Socialistisk Folkeparti

Lis Schertiger-Nielsen Enhedslisten

Hamid El Mousti Alternativet

 

Fraværende med afbud

Interessegruppen Ældre, sundhed, social og integrationsområdet

Afbud fra Poul Brorson. I stedet deltog 1. suppleant Jette Arendrup.

Interessegruppen Børn, unge, idræt, kultur og fritid

Afbud fra Claus Bendixen. I stedet deltog i suppleant Tine Ehlert.

Interessegruppen Bolig, miljø og erhverv

Afbud fra Hulda Mader og Lars Josephsen. I stedet deltog 1. suppleant Jens Eskildsen.

Politisk udpeget

Afbud fra Bent Christoffersen. I stedet var suppleant Sven Aage Schlosrich indkaldt, men han kunne
ikke deltage.

 

Fraværende i mødet
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Hamid El Mousti forlod mødet kl. 19.45 efter behandlingen af dagsordenens punkt 8

Erik Rasmussen forlod mødet kl. 20.32 til 20.36 under behandlingen af dagsordenens punkt 11

Marianne Olsen forlod mødet kl. 21.02 under behandlingen af dagsordenens punkt 23

 

Næste møde

Næste møde i Christianshavns Lokaludvalg holdes den 27. september 2023 kl. 18.30-21.30 i
Christianshavns Beboerhus, Dronningensgade 34.
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